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خبر فوتبال

علت  اختلاف  ۴۰۰میلیاردی 
ارزش گذاری سرخابی ها

رئیس ســازمان خصوصی ســازی بــه واکنش ها  �
نســبت به مبالغ ارزش گذاری دو باشــگاه استقلال و 
پرسپولیس عکس العمل نشان داد. به گزارش «ورزش 
سه»، جلسه هیئت واگذاری با حضور وزیر امور اقتصاد 
و دارایی، وزیر دادگستری، وزیر ورزش و جوانان، رئیس 
اتاق بازرگانی، رئیس ســازمان خصوصی سازی و تنی 
چند از کارشناســان ارزش گــذاری دو باشــگاه برای 
نهایی کردن نقشــه اجرائی بورســی کردن دو باشگاه 
برگزار شد که پس از آن، حسین قربانزاده درخصوص 
ارزش گذاری، چگونگی واگذاری ســهام دو باشگاه به 
مردم، هواداران و دســت اندرکاران این دو باشگاه اعم 
از بازیکنان، کادر فنی و پیش کسوتان اطلاع رسانی کرد. 
اما نکته ای که در این گفت وگو بیش از ســایر مسائل 
مورد توجه قرار گرفت، مسئله ارزش گذاری دو باشگاه 
اســتقلال و پرســپولیس و اعلام اعدادی بــود که با 
توجه به اختلاف ۴۰۰ میلیارد تومانی، به ســرعت در 
فضای هواداری واکنش برانگیز شــد. حال آنکه از دید 
رئیس سازمان خصوصی سازی این ارزش گذاری بنا بر 
متغیرهای مختلفی از ســوی دو هیئت از کارشناسان 
رســمی دادگســتری انجام گرفته و می تواند در آینده 
پس از ثبــت در بــورس و آغاز معامــلات، تغییرات 
صعودی و نزولی داشــته باشــد و اعــداد فعلی یک 
ملاک همیشگی نیســت. قربانزاده در این  باره می گوید: 
در این ارزش گذاری شــاخص های مختلفی از ســوی 
کارشناســان مورد توجه قرار گرفته اســت. از مسئله 
دارایی های ثابت و املاک دو باشــگاه، موضوع ارزش 
برند و همچنین مســائل مربوط به صورت های مالی 
اعــم از مطالبات و بدهی ها و مســائل مالیاتی که به 
هر حال به عنوان یک معضل همواره این دو باشــگاه 
را تهدید کرده اســت. انتظار ما این است که هواداران 
دو باشگاه با توجه به حرکت تازه ای که آغاز شده، در 
این مسیر شفاف شــدن و انضباط مالی این دو باشگاه 
پرطرفدار فوتبال ایران، همراهی کنند تا برای اولین بار 
بعد از دهه ها فرصتی برای حکمرانی شایسته این دو 
باشگاه مهیا شود. او همچنین تأکید می کند: هواداران 
فوتبال باید در نظر داشــته باشند که این ارزش گذاری 
توسط کارشناسان رسمی دادگستری انجام شده و آنها 
این کار را برای صدها شــرکت بــزرگ انجام داده اند و 
این کار براساس پارامترهای متفاوت از جمله اسنادی 
که خود باشــگاه ها در اختیار کارشناســان قرار دادند، 
انجام گرفته است اما به آن معنا نیست که یک باشگاه 
بر دیگری برتــری دارد؛ چراکه ایــن دو نهاد فوتبالی 
مهم مانند شــخصیت های حقوقی پویــا در هر دوره 
مالی شــرایط متفاوتی را تجربه کرده و خواهند کرد. 
 قربانزاده در این مصاحبه می گوید: شرایط باشگاه باید 
به سمتی برود که آنها در شــرایط شفاف، با استفاده 
از درآمدهای مربوط به لیگ، حق پخش تلویزیونی و 
همچنین در آینده ورزشگاه اختصاصی و البته بازاری 
که مختــص به هریک از این دو باشــگاه خواهد بود، 
بتوانند حداکثر ارزش را در بازار سرمایه کسب کنند. در 
این زمینه مشــارکت هواداری حرف اول را خواهد زد. 
رئیس ســازمان خصوصی ســازی گفت : با توجه به 
نحوه اداره دولتی در دهه های گذشته و ظرفیت های 
بی شماری که پیش روی استقلال و پرسپولیس از نظر 
توسعه در زمینه منابع و درآمدهاست، مشارکت بیشتر 
هواداری و همچنین حــل موضوع مهمی مانند حق 
پخش تلویزیونی، باعث خواهد شــد این ارزش گذاری 
و البته درآمدهای آتی افزایش چشمگیری پیدا کند و 
تحولی بزرگ اتفاق بیفتد. قربان زاده در پایان تأکید کرد: 
در این زمینه از کمک های فکری کارشناسان استقبال 
می کنیم تا مدل کاملا مناســبی از خصوصی سازی در 
این دو باشــگاه به اجرا دربیاید و حالا که قرار اســت 
این طلسم چند دهه ای شکسته شود، این موضوع در 

بهترین مسیر به سرانجام برسد.
 

واکنش محرم نویدکیا 
به شایعه استعفا  از  سپاهان

ســرمربی ســپاهان بعــد از پیــروزی برابر نفت  �
مسجدسلیمان به شایعه اســتعفایش از این باشگاه 
واکنش نشــان داد. به گزارش فرارو، ســپاهان هفته 
هفدهــم رقابت های لیگ برتر را پرقدرت شــروع کرد 
و با نتیجه ۴ بر یک از ســد تیم نفت مسجدســلیمان 
عبور کرد تا بعد از کســب چندین نتیجه بحث برانگیز 
در فوتبال ایران، بالاخره روی دور برد بیفتد. این نتیجه 
خوب برای سپاهان و سرمربی این تیم، محرم نویدکیا، 
در شــرایطی رقم خورد که زردپوشــان اصفهانی در 
روز های پایانی نیم فصل نخســت نتایج بدی گرفته و 
رفته رفته از صدر فاصله گرفتند. همان زمان شایعه ای 
مطرح و عنوان شد که محرم نویدکیا نامه استعفایش 
را نوشــته و به مدیران باشــگاه ســپاهان داده تا آنها 
در تصمیم گیری دستشــان باز باشــد. با این حال، در 
آن برهه اعلام شــد مســئولان ســپاهان با استعفای 
نویدکیــا موافقت نکــرده و خواســته اند او به کارش 
ادامــه دهد. حالا بعد از گذشــت چند هفته نســبت 
به آن موضوع، محرم نویدکیا به شــایعه استعفایش 
از سپاهان واکنش نشــان داده و می گوید اصلا چنین 
چیزی صحت نداشته اســت. «نمی دانم این بحث از 
کجا شروع شد. نامه ای به باشگاه نزدم و صحبتی در 
ایــن رابطه نکردم. قرار بود با هیئت مدیره جلســاتی 
داشــته باشــیم و بحث مان را دربــاره نیم فصل اول 
ادامه دهیم. همین اتفاق هــم افتاد، اما همان روزی 
که این خبر منتشــر شــد، من در خانه بودم و تســت 
کرونایم مثبت شــد. ۲۴ ســاعت حتی به تلفنم نگاه 
هم نکرده بودم و بعد به من گفتند چنین مســئله ای

پیش آمده است».

استقلال بی خیال صدرنشینی 
نمی شود

اســتقلال به یکه تازی اش در رقابت های لیگ برتر  �
ادامه می دهد. این تیم که پیش از شــروع رقابت های 
هفته هفدهم با ۳۸ امتیاز صدرنشــین لیگ برتر بود، 
شب گذشته در ورزشــگاه آزادی به مصاف ذوب آهن 
رفت و موفق شــد در دیداری سخت، با یک گل از سد 
رقیب اصفهانی عبور کند. شاگردان فرهاد مجیدی که 
پیش از این ۱۱ برد در لیگ ثبت کرده بودند، با این سه 
امتیاز، علاوه بر ثبت دوازدهمین پیروزی شــان در لیگ 
برتر، ۴۱ امتیازی شــدند و فاصله شــان با پرسپولیس 
رده دومی را حفظ کردند. نکته جالب درباره عملکرد 
استقلال، شکست ناپذیری آنها پس از گذشت ۱۷ هفته 

از رقابت های لیگ است.
قبل از دیدار اســتقلال و ذوب آهن، اما پرسپولیس 
در مشــهد و در دیــداری خــارج از خانه موفق شــد 
با نتیجه ۳ بر یک از ســد نســاجی عبور کند و تعداد 
امتیازاتــش را در رقابت هــای لیگ برتــر به عدد ۳۸ 
برساند. پرسپولیس که چند روز قبل از این دیدار، بازی 
حســاس ســوپرجام را به فولاد واگذار کرده بود، نیاز 
مبرم به سه امتیاز این بازی داشت. به ویژه اینکه پیش 
از این، در دیدارهای خارج از خانه اش مقابل نساجی، 
نتوانسته بود این رقیب قائمشهری را از پیش رو بردارد. 
به هر روی، در روزی که نســاجی به دلیل آماده نبودن 
زمینش مجبور شده مشهد را به عنوان میزبان انتخاب 
کند، این طلسم پرسپولیس شکست تا بالاخره در لیگ 
برتر، در دیداری خارج از خانه، برابر نساجی به برتری 
برسد. به این ترتیب، رکورد خوب نساجی در بازی های 
اخیرش در لیگ برتر هم شکســته شــد و آنها بعد از 
۹ هفته شکســت ناپذیری بالاخره شکســت خوردند. 
البته آمار نساجی برابر پرسپولیس در لیگ برتر چندان 
تعریفی نداشته است؛ در هشت دیداری که این دو تیم 
با هم داشــته اند، پنج بازی به سود سرخ های تهرانی 
به پایان رســیده و سه بازی هم با نتیجه مساوی تمام 
شده اســت. این برد، شــاگردان یحیی گل محمدی را 
همچنــان در رده دوم جــدول رده بندی نگه داشــت 
و آنهــا را به روزهای آینده در لیــگ برتر امیدوار کرد. 
نکته برجســته این پیروزی برای پرسپولیسی ها، علاوه 
بــر رقم خوردن دیداری خارج از خانه، این بود که آنها 
چندین بازیکن کلیدی شــان را به دلیل مصدومیت و 
ابتلا به کرونا در اختیار نداشتند. امید عالیشاه، سیامک 
نعمتی و عیسی آل کثیر مصدوم بودند و مهدی ترابی 
هم به دلیل مبتلاشدن به کرونا این بازی حساس را از 

دست داده بود.
مدعیان فرصت سوزی نکردند

به غیر از پرسپولیس، در رقابت های هفته هفدهم، 
دیگر تیم های مدعی هم دســت پر از زمین مســابقه 
خارج شــدند؛ یک روز قبل، ســپاهان که با خریدهای 
جدید جــان تازه تری گرفته بود، موفق شــد با نتیجه 
۴ بر یک از ســد نفت مسجدســلیمان عبــور کند و از 
بحران مقطعــی که در آن گیر کرده بود خارج شــد. 
مــس هم که به جمع مدعیان اضافه شــده با نتیجه 
۳ بــر یک پدیده را برد. روز گذشــته هــم که تیم های 
فــولاد و گل گهر اجازه هنرنمایی به رقبا ندادند. فولاد 
با یک گل از ســد آلومینیوم عبور کرد تا گام اول بعد از 
تقویت در نیم فصل را محکم بــردارد. در دیگر دیدار 
حســاس روز گذشه هم گل گهر که با گلزنی کی روش 
استنلی به میادین بازگشــت، با دو گل فجرسپاسی را 
از پیش رو برداشت. به این ترتیب در پایان رقابت های 
هفته هفدهم استقلال صدرنشین باقی ماند و تیم های 
پرسپولیس، سپاهان و مس به ترتیب با ۳۸، ۳۲ و ۲۹ 

امتیاز در رده های بعدی ایستادند.

 ۲۰۲۲ کابوس وار  برای  رونالدو
کریستیانو رونالدو هنوز در سال ۲۰۲۲ گل زنی نکرده  �

اســت. در دیدار با ساوتهمپتون یک توپ او از روی خط 
برگشــت داده شــد و یک گل او نیز مردود اعلام شد. به 
گزارش ایســنا و به نقل از بی ساکر، منچستریونایتد روز 
شنبه دو امتیاز دیگر در رقابت های لیگ برتر انگلیس از 
دســت داد. رونالدو در جریان بازی دو موقعیت واضح 
برای ایجاد اختلاف داشت؛ اما به نظر نمی رسید بخت 
با بازیکن پرتغالی یار باشــد. پس از شــروعی خوب در 
اولدترافورد، کریســتیانو رونالدو به نظر می رسید که در 
این بازی اولین گل خود در سال ۲۰۲۲ را به ثمر خواهد 
رساند. رونالدو تا پایان بازی به کار سخت ادامه داد. در 
دقیقه ۷۲ شــوت زد و این بار از خط گذشت. با این حال 
گل مردود اعلام شد؛ زیرا VAR بازی را بررسی کرد و به 
این نتیجه رســید که بازیکن سابق یوونتوس در آفساید 
بوده است. ســال ۲۰۲۲ تاکنون برای کریستیانو سخت 
بوده اســت؛ اما سال در ســطح تیمی نیز برای یونایتد 
ضعیف شروع شده اســت؛ زیرا منچستریونایتد از جام 
حذفی حذف شــد. بازی بعدی آنهــا در لیگ قهرمانان 
اروپا مقابل اتلتیکومادرید است. ستاره منچستریونایتد با 
دو گل برای پرتغال مقابل جمهوری ایرلند در مسابقات 
مقدماتی جام جهانی در سپتامبر سال گذشته به نقطه 
عطفــی در تاریخ رســید. به این ترتیب تعــداد گل های 
بین المللی او به ۱۱۰ رســید و رکورد ۱۰۹ گل علی دایی، 
مهاجم پیشــین ایران را پشت ســر گذاشت. شایان ذکر 
است که برنده پنج توپ طلا از آن زمان تاکنون پنج گل 
دیگــر به نام خود اضافه کرده اســت و مجموع آمار او 
اکنون ۱۱۵ گل برای پرتغال است. از هفته بیست و پنجم 
لیــگ برتر انگلیس منچســتریونایتد در خانــه به دیدار 
ســاوتهمپتون رفت که این دیدار با تســاوی یک بر یک 
به پایان رســید. در ابتدا جیدون ســانچو برای شیاطین 
سرخ گل زنی کرد؛ ولی چارلی آدامز توانست بازی را به 
تساوی بکشاند. این دیدار با تساوی یک بر یک پایان یافت 
تا یونایتــد در ادامه عملکرد ضعیف خود در هفته های 

اخیر، دو امتیاز دیگر را از دست بدهد.

 مهلــت قانونی نقــل و انتقــالات زمســتانی در 
فوتبال ایران به پایان رســید و برخــلاف انتظار اولیه، 
پرســپولیس، مدافع عنوان قهرمانی توفیق چندانی 
در این بازار نداشــت ولی فولاد، یکــی از دو نماینده 
آســیایی ایران، کارنامــه قابل قبولــی از خود به جا 
گذاشت. دو تیم مدعی دیگر یعنی سپاهان و استقلال 
هم هوشــمندانه عمل کرده و در جهت رفع نواقص 
موجود در تیم خود گام برداشتند. اگرچه طبق روالی 
مشــخص، تعداد جابه جایی های بازیکنان در پنجره 
نیم فصل، بســیار کمتر از بازار تابســتانی اســت ولی 
در همین مهلت چنــدروزه، چندین جابه جایی مهم 
صورت گرفت کــه تعدادی از آنها ارزشــمند بودند. 
برخلاف تصور، این بار نــه مهاجمان، بلکه مدافعان 
بودند که در بازار نقل و انتقالات پرکار نشــان داده و 
سلطنتشــان را به رخ کشــیدند. با نگاهی به اتفاقات 
رخ داده در چهــار باشــگاه مذکور، می شــود به این 
موضوع پــی برد که بیش از رفــع نگرانی برای خط 
حملــه، مربیان ترجیح داده اند مشــکلات موجود در 

خط دفاعی را برطرف کنند.
مدافعان  راست  محبوب

در بیــن نقل و انتقالات مهــم فصل، چهار مدافع 
جابه جا شــده اند کــه همگــی در زمــره مهم ترین 

ترانســفرهای نیم فصــل خواهند بــود. در این بین، 
فــولاد با جــذب دو مدافع عملکرد بهتری داشــت. 
جــواد نکونــام که تیمــش را برای حضــور در لیگ 
قهرمانان آسیا آماده می کند، دو مدافع مورد نظرش 
را از دو باشــگاه استقلال و پرســپولیس خرید. عارف 
آقاســی، یکــی از مهم ترین مهره هایی اســت که در 
زمستان جابه جا شده اســت. او که عضوی از همین 
تیم فولاد بود، در تابســتان راهی اســتقلال شد ولی 
در ترکیــب تیم فرهاد مجیدی، فرصــت زیادی برای 
بازی کردن به دســت نیاورد. عارف که به عنوان یکی 
از مدافعــان ملی پوش بــه تهران آمده بــود بعد از 
نیمکت نشینی های متعدد، دوباره به فولاد برگشت تا 
اقتدار ازدســت رفته اش را بازیابد. او نه تنها به قدرت 
بیشتر خط دفاعی فولاد کمک می کند بلکه در آستانه 
جام جهانی، شانس حضورش در فهرست تیم ملی، 
حتی اگر شــده در فهرســت ذخیره ایــن تیم را بالاتر 
می برد. دیگــر مدافعی که جواد نکونــام خرید هم 
اقدامی هوشــمندانه برای پرکردن جای خالی صالح 
حردانی بود. او مهدی شــیری را از پرسپولیس جذب 
کرد تا ســمت راســت خط دفاعی اش را ترمیم کند. 
درست است که شیری چندان جایی در دل هواداران 
پرســپولیس نداشــت ولی در فولاد که فشار کمتری 

روی شــانه های اوســت، می تواند کارایی بیشــتری 
داشته باشد.

شــاید انتقال عارف آقاسی که بخت زیادی برای 
حضور در تیم ملی دارد، مهم ترین انتقال زمســتانی 
باشــد ولی حضــور صالــح حردانی در اســتقلال 
بــه عنوان یــک مدافع راســت، جذابیت بیشــتری 
دارد. صالــح که از مدت ها قبل مــورد توجه فرهاد 
مجیدی بــود، بالاخره بــه عنوان اولیــن خرید این 
ســرمربی، راهی اســتقلال شــد تا رقابت او با وریا 
غفوری حســاس تر از زمان های دیگر شود. حردانی 
یکی از مدافعان راســت ملی پوش است که دراگان 
اســکوچیچ مدت هاست او را در فهرست نهایی تیم 

ملی می گنجاند.
با این حال، برای تکمیل سلطنت مدافعان در بازار 
نقل و انتقال زمستانی باید اشاره ای به خرید ثانیه های 
پایانی پرســپولیس کرد؛ رامین رضاییان، مدافع سابق 
همین باشــگاه و البته تیم ملی ایران، آخرین بازیکن 
جابه جاشده در پنجره نقل و انتقالات بود. او بالاخره 
قراردادش را با باشــگاه الدحیل قطر فسخ کرد تا به 
عنوان مدافع راست جدید باشگاه پرسپولیس، دوباره 
پیراهــن قرمز این تیم را به تــن کند. رامین که بعد از 
پنج ســال جدایی بالاخره به پرســپولیس برگشــته، 

انگیــزه زیادی برای بازپس گیــری جایگاهش در تیم 
ملی، در آســتانه جام جهانی قطــر دارد. او برای این 
منظور باید با صادق محرمی و صالح حردانی رقابت 
کند. اگر رامین کیفیت ســابق را حفظ کرده باشــد، با 
درخشش احتمالی در پرســپولیس می تواند امیدوار 

به بازگشت به تیم ملی باشد.
بــه غیر از مدافعان، یــک انتقال مهم هم در خط 
دروازه رخ داده که بســیاری از آن به عنوان مهم ترین 
خرید بــازار یاد می کننــد: انتقال رشــید مظاهری از 
اســتقلال به ســپاهان. ســپاهان که بعــد از جدایی 
پیام نیازمند با کریســتوفر کنت به توافق رســید و او 
را به اصفهان کشــاند، از عملکرد ایــن دروازه بان در 
نیم فصل نخست رضایتی نداشــت تا بالاخره، رشید 
مظاهــری را به خدمت بگیرد. رشــید هــم نیامده، 
تبدیل به دروازه بان شــماره یک سپاهان شده است. 
این خرید هم البته بــرای تقویت خط دفاعی بوده و 
دوباره اهمیت این خط نزد مربیان باشــگاهی در این 

زمستان را برجسته کرده است.
نیم نگاهی به  خط  حمله

بســیاری منتظر بودند تا پرسپولیس، بمب واقعی 
نقل و انتقالات زمســتانی را منفجر کــرده و بازیکن 
برزیلی مدنظرش را به تهران بیاورد. با این حال، چنین 
اتفاقی رخ نــداد تا یک ناکامی تازه در پرونده مدیران 
این باشگاه ثبت شــود. به غیر از پرسپولیس، چندین 
تغییر و جابه جایی در خط حمله سایر تیم ها رخ داده 
که چندان چشمگیر نبوده است. با این حال در همین 
بخش هم چند اتفاق مهم افتاده که می توان از آنها 
به عنــوان مهم ترین خریدهای هجومــی در بازار یاد 
کرد. مهم تریــن جابه جایی در فاز هجومی مربوط به 
جدایی علیرضا کوشــکی از پیکان و رفتنش به فولاد 
اســت. کوشــکی بهترین بازیکن هجومــی نیم فصل 
نخست بود که مورد توجه تمامی باشگاه ها از جمله 
پرسپولیس، استقلال، ســپاهان و گل گهر قرار گرفت. 
با وجود این، کوشــکی به اهواز رفت تا شاگرد جواد 
نکونام شود. مهم ترین خرید در خط حمله هم به این 
ترتیب به اسم فولاد تمام شد. استقلال هم اما بی کار 
ننشســت و عزیزبک آمانوف، جوان ازبکســتانی را به 
خدمت گرفت. عزیزبک بازیکن چندپسته ای است که 
توانایــی بازی کردن در خطوط میانــی را دارد. با این 
حال باید منتظر ماند و دید فرهاد مجیدی قرار اســت 
در چه پستی از این بازیکن استفاده کند. به غیر از این 
دو مورد، انتقال قرضی امین قاســمی نژاد به گل گهر 
هم دیگر تغییر به نســبت مهمی اســت که در خط 

حمله تیم های لیگ  برتری رخ داده است.
به ایــن ترتیب و با پایــان مهلــت قانونی نقل و 
انتقالات زمســتانی در ایــران، فولاد با شــش خرید 
درخــور و ســطح بــالا، تیم برنــده بازار نشــان داد. 
اســتقلال و ســپاهان خریدهای منطقی داشــتند و 
سرانجام پرسپولیس تیم شکســت خورده بازار لقب 
گرفت. این تیــم با وجود آنکه نیــاز مبرم به هافبک 
بازی ســاز و مهاجم داشــت، فقط احمــد گوهری را 
به عنوان دروازه بــان و رامین رضاییــان را به عنوان 

مدافع خرید.

زمانی برای سلطنت مدافعان

ساوه شمشکی،  حســین  دوپینگ  تست   مثبت شدن 
عضو تیم ملی اســکی آلپایــن در بازی های المپیک 
زمســتانی ۲۰۲۲ پکن، این روزها به یکی از اتفاقات 
مهم ورزش کشــور تبدیل شده است. ساوه شمشکی 
در حالی در آســتانه سومین حضورش در بزرگ ترین 
رویداد ورزشی دنیا بود که خیلی ناباورانه شرکت در 
این آوردگاه مهم را از دست داد. آژانس بین المللی 
کنترل دوپینگ (ITA)، دوشنبه هفته گذشته، پیش از 
مسابقه، از او و بسیاری دیگر از المپین های حاضر در 
المپیک زمســتانی آزمایش دوپینگ گرفت که نمونه 
اول (A) حســین مثبت اعلام شــد. نفر اول اسکی 
آلپایــن مردان ایران بعد از این اتفاق در خواســت 
نمونه دوم ( B) را داد که متأسفانه پاسخ این آزمایش 
هم مثبت شــد. با همه اینها اما او معتقد اســت که 
مرتکب خطایی نشده و پاک ورزش کرده است. برای 
همین همچنان در محل بازی های المپیک زمســتانی 
۲۰۲۲ مانده تا از طریق مســیر قانونــی ادعایش را 
ثابت کند. ساوه شمشکی در صورتی که رسما بپذیرد 
مرتکب دوپینگ شــده می توانــد محرومیت خود را 
از چهار ســال به سه ســال کاهش دهد. روز گذشته 
تماســی تلفنی با این اســکی باز مدال آور داشتیم تا 
بیشــتر در جریان اوضاع و احوال او قرار بگیریم. در 

ادامه گفت وگوی او را با «شرق» می خوانید.

  خبر مثبت شــدن دوپینگ شــما واقعا همه را  �
شوکه کرده. فکرش را می کردید با این اتفاق تلخ 

روبه رو شوید؟
من در تمام این سال ها این قدر سالم ورزش کردم 
کــه حتی یک درصد هم احتمالــش را نمی دادم در 
هیچ رویدادی با این اتفاق مواجه شــوم. هر وقت به 
من گفتند بیا تست دوپینگ بده، بدون هیچ واهمه ای 
تست دادم، چون از خودم مطمئن بودم. برای همین 
بازی هــا هم با خیال راحت راهی پکن شــدم. چون 
یک ماه قبلش تست دادم و جوابش هم منفی شد. 
چطور باید به چنیــن موضوعی فکر می کردم. تصور 
اینکه در بازی های المپیک باشــی و مجبور شوی در 
اتاق، با موبایلت مســابقات را ببینی خیلی ســخت 
است. متأسفانه از هفته پیش تا به الان روزهای بدی 

بر من گذشته و نتوانستم شب ها بخوابم. مدام دارم 
گذشته را مرور می کنم که ببینم از یک ماه پیش تا به 

الان چه اتفاقی افتاد که به اینجا رسیدم.
 به نظر خودتان چه عاملی باعث شــده نتیجه  �

آزمایشتان مثبت شود؟
من همه جــوره از خودم مطمئن هســتم و اصلا 
نمی خواهم زیر بــار این موضوع بــروم. برای همین 
اســت کــه بــه دادگاه بین المللی حکمیــت ورزش 
(CAS) شــکایت کــردم تا آنهــا پیگیر کارم باشــند. 
می خواهم مســیر قانونــی را طی کنم تــا ببینم چه 
عواملی باعث شده بعد از یک ماه آزمایش من مثبت 
شــود. ماده ای که در تســت من دیده شــده، ماده ای 
است که بین سه تا شش ماه در خون و ادرار می ماند. 
پس اگر این طور اســت باید این مــاده از خیلی قبل تر 
در بدن من باشــد. نه اینکه یک ماه پیش تســت داده 
باشم و منفی شود. با توجه به این موضوع بلافاصله 

شکایت کردم تا ببینیم دستم به جایی می رسد یا نه.
 ممکن است شفاف تر صحبت کنید؟ یعنی این  �

احتمال وجود دارد که پشــت پرده ای باشد؟ مثلا 
کسی یا کسانی عامدانه شرایط را طوری رقم زدند 

که دوپینگ شما در این فاصله مثبت شود؟

من در این چند روز که در پکن به آزمایشگاه رفت 
و آمد داشــتم با کارشناسان پزشکی زیادی در زمینه 
دوپینگ ورزشی صحبت کردم. آنها به من گفتند که 
از ایــن اتفاقات زیاد دیده اند کــه می تواند به عوامل 
مختلفی ربط داشــته باشــد. مثلا اینکــه غذایی که 
ورزشــکار می خورد، مسموم باشــد یا اینکه مکمل 
ورزشی ای که اســتفاده کرده، تاریخ گذشته باشد. در 
حال حاضــر خیلی دقیق نمی تــوان اظهارنظر کرد. 
منتظر هســتم تا ببینــم مســئولان CAS چه نظری 
می دهنــد. آنچه مســلم اســت تا بــه الان آژانس 
بین المللــی کنتــرل دوپینــگ (ITA)، دفاعیات من 
را پذیرفته و پرونده فعلا دســت CAS اســت. ظرف 
همین چنــد روز می گویند که باید چــه اقداماتی را 
انجام دهم. شــاید بگویند باید آزمایشــات بیشــتری 
انجام دهم، شــاید هم بگویند پرونده مشمول صرف 

زمان و هزینه های زیاد است.
 اگر هزینه اش بالا باشد باز هم پیگیر می شوید؟ �

صددرصد. برای من آبروی ۲۰ساله ام مهم است. 
اینکــه بخواهم ۱۰۰ یا ۲۰۰ میلیــون خرج کنم اصلا 
مهم نیســت. من هیچ انگیزه ای برای دوپینگ کردن 
نداشــتم. مــن اگر در هــر دور از مســابقات تندتر از 

رکوردهای خودم هم اسکی می کردم باز هم رکوردم 
از نفراتــی که در رده ۲۵ تا ۳۵ قــرار گرفتند پایین تر 
بود. مــن الان به جایی رســیده ام که بــه همه چیز 
مشــکوکم، از خودم گرفته تا بقیه. فقط می خواهم 

ببینم این ماده چه زمانی وارد بدنم شده است.
  مرتضی جعفری در گفت وگو با ایســنا مدعی  �

شــده که اول شدن شــما در تمامی انتخابی های 
تیم ملی برای همه سؤال برانگیز بوده. حتی گفته 
یک ماه پیش که در ایران از همه تســت دوپینگ 
گرفتند، تــا بــه الان جوابش را اعــلام نکردند. 

صحبت های او قدری با ابهام همراه نیست؟
اولا که نفر بعد از من محمد کیادربندسری است و 
ایشان نیستند. طبق امتیازات جهانی (مارپیچ کوچک 
و بــزرگ) او نفر دوم ایران اســت. در ثانی همیشــه 
روال بر این بوده که هر زمان از ورزشــکاران تســت 
می گیرنــد، جوابــش را اعلام نمی کننــد. مگر اینکه 
تســت طرف مثبت شــده باشد. متأســفانه دوستان 
از روی ناآگاهــی حرف می زنند و بــه دنبال تخریب 
هســتند. من حتی وقتی وارد پکن شدم، در فرودگاه 
تست کرونا دادم که نتیجه اش دقیق مشخص نبود. 
۳۶ ســاعت در اتاقم قرنطینه بودم تا جوابم قطعی 
شــود. از ایران خبر می رســید که یک عده به دنبال 
این هســتند تا تســت کرونای من مثبت شود که زود 
خودشان را به پکن برسانند و جای من را بگیرند. فکر 
می کنم الان که تست دوپینگم مثبت شده، باید دنبال 
جشن گرفتن باشند. فکر نمی کردم که ما در رقابت به 
چنین نقطه ای رســیده باشــیم که منتظر اتفاقات بد 
برای هم باشــیم. در این مدت استوری ها و پیام های 

زیادی دیدم که علیه من نوشتند.
 پس با وجود این حاضر نیستید این دوپینگ را  �

گردن بگیرید؟
من فقــط به احترام افکار عمومــی این موضوع 
را پذیرفتــم. به هر حال ورزشــکار مقصر اول و آخر 
در بحث دوپینگ اســت. حالا هر طور که می خواهد 
باشــد. اگر ایــن کار را نمی کــردم می گفتنــد دنبال 
فرافکنی است اما آن قدر پیگیر می شوم تا ثابت کنم 
خطایی از من نبوده، اگر هم بوده عمدی نبوده است. 

من هچ وقت نمی پذیرم که مرتکب دوپینگ شده ام.

حسین ساوه شمشکى: به خاطر افکار عمومى دوپینگم را پذیرفتم


